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 ثقافية في شعر أديب كمال الدين المرجعيات ال

 ملخص الرسالة أو الأطروحة :

ََّّفصولَّأربعةَّعلىٌَّكونَّالبحثَّجعلتَّالثقافٌةَّفًَّشعرَّكمالَّالدٌنََّّالمرجعٌاتَّتنوعَّإن َّ. ََّّستةَّبمرجعٌات, َّهً:

َّمرجعٌتهٌَّستلهمَّنوع,ََّّنوعٌنَّإلىَّبدورهاَّتنوعتَّوالتًَّالدٌنَّكمالَّتجربةَّفًَّالأبرزَّالحضورَّذاتَّالقرآنٌةَّالمرجعٌة

ََّّالكرٌمَّالقرآنَّآٌاتَّمنٌَّستمدهاَّوآخرَّالقرآنٌةَّالقصةَّمن ََّّالثانٌةَّوالمرجعٌة, َّفٌهاَّاستمدَّالتًَّالصوفٌةَّالمرجعٌة:

يَّمنهمَّبارزةَّشخصٌاتَّفٌهاََّّووظف,ََّّوأحوالَّمقاماتَّمنَّالصوفٌةَّتراثَّالشاعر َّفًَّوالتوحٌديَّوالحلاجَّكالنفر 

اَّ.شعره َّأقلَّلأنهماَّواحدَّفصلَّضمهماَّالتًَّوالاسطورٌةَّوالمرجعٌةَّالتارٌخٌةَّالمرجعٌةَّفهًَّالأخرىَّالمرجعٌاتَّأم 

َّبوصفهَّعَّالحسٌنَّوالامامَّكربلاءَّحادثةََّّالشاعرَّوظفَّالتارٌخٌةَّالمرجعٌةَّففً,ََّّالسابقتٌنَّالمرجعٌتٌنَّمنَّحضورا َّ

ا.ََّّتلتهاَّالتًَّوالحروبَّم0891َّالإٌرانٌةَّالعراقٌةَّالحربَّإلىَّإضافة,َّالحادثةَّتلكَّبطل َّفقدَّالاسطورٌةَّالمرجعٌةَّأم 

ََّّالأخرىَّالاساطٌرَّوبعضَّشعرهَّفًَّالبارزَّالحضورَّذاتَّكلكامشَّاسطورةَّفٌهاَّوظف َّوالأدبٌةَّالفنٌةَّوالمرجعٌة.

َّالأدبٌةَّالمرجعٌةَّمعَّوكذلك,ََّّوالعربَّالعراقٌٌنَّالمغنٌٌنَّأشهرَّإلىَّلهاَّتوظٌفهَّفًَّرجع,ََّّكذلكَّواحدَّفصلَّضمهما

لاعهَّالشاعرَّثقافةَّتنوعَّأبرزتَّالمرجعٌاتَّهذهَّكل َّ.وأجانبَّوعربَّعراقٌٌنَّنوروائٌٌَّشعراءَّفٌهاَّوظفَّفقد َّواط 

َّ.َّالشعرٌةَّتجربتهَّبالتالًَّتخدمَّالتًَّالمتعددةَّالثقافاتَّعلىَّالمستمر
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Title of Thesis    

Cultural References in Adeep Kamaladeen's Poetry              

Abstract of Thesis  

َّ.َّTh presence while the others are less frequent in his poetic texts. The diversity of cultural references 

Kamaladeen,s potry    have made the research consisted of four chapters based on six references, Quranic 

reference is one of them that featured  by the most prominent presence in the experience of  "Kamaladeen". 

Such experience has varied in its role into two kinds. One of them has inspired its presence from Quranic story, 

while the other has derived it from Quranic verse. The second reference is the mystic one, by which the poet 

has derived the mystic heritage from mystic conditions and stages. He has also employed the prominent 

figures, such as "Annefery, Alhallaj, and Altawheedi" in his poetry. Whereas the other references are historic 

and mythological ones which have been included in one chapter, because they are less frequent than the 

previous two references. Regarding the historic reference, the poet has manipulated "Karbala incident"  and 

"Imam Hussain", who is the the most important person in that incident,  Iraq¬¬-Iran war in 1980 and other 

wars, which followed. In connection with the mythological reference, the poet has employed several myths, 

one of them is "Gilgamish myth" which has formed  a striking presence in "Kamaladeen's poetry"  In addition, 

the poet has used the artistic and literary reference, that has been combined in one chapter.  .َّ.َََّّّ.َّ

َّ


